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          DRAZÍ KAMARÁDI A VŮBEC CELÁ TRAMPSKÁ SPOLEČNOSTI. 

 

   Možná už jste zjistili, že Jižan měl delší výpadek doby mezi jednotlivými čísly a možná 

jste poněkud znervózněli čím že se to stalo. Nebylo to ani vánočními svátky, ani snad 

novoroční pauzou, bylo to a možná v současnosti ještě je tím, že prošel tak krušným 

obdobím, že jsem vážně uvažoval o tom, že už nadále pokračovat nebude. 

   Z toho, že pokračuji v jednotném čísle si můžete odvodit to, že ty úvahy o ukončení 

byly vskutku vážné… a stále si nejsem jist tím, zda skutečně pokračovat. Jsou v tom 

nejen mé zdravotní důvody, ale především ty soukromé. 

   V prvé řadě tedy na vědomí dávám, že pokud bude Jižan i nadále vycházet, nebude už 

tak činit pod hlavičkou T.O. Satan, která jej vymyslela a jako takového po celou dobu 

zaštiťovala. Byl jsem na tu práci nesmírně hrdý a vaše odezvy pomáhaly v těžkých 

chvílích. Ze jmenované osady jsem po 40 letech pro názorový nesoulad (trvající již delší 

dobu) bohužel odešel. Od této chvíle jej tedy budu provozovat sám a jak se to bude dařit 

rozhodnete vy sami svou podporou nebo zavržením. 

   Život přináší okamžiky, ve kterých jste buď nahoře nebo dole. Mě ten propad a 

varování do čeho se to hrnu způsobil článek v č. 82, týkající se podzimních sportovních 

her T.O. Zlatá lebka. Pro toho, kdo neví o co jde, si dovolím ještě jednou citovat 

inkriminovaný odstavec: 

   „Ani na „Lebce“ u Pořešína počasí příliš nepřálo a bylo to znát i z přístupové cest – nba 

níž se ovšem značnou měrou podílely i lesácké halvestory. Zajímavé bylo i to, že oproti 

předcházejícím létům se už akce nekonala na L.T. Easkulap jak bývalo zvykem. Snad prý 

z důvodu minimálního počtu zájemců, snad s problémy ohledně ubytování, snad… důvodů 

bylo hned několik, bohužel ne všechny si šerif pořádající osady obhájil před osadníky, což, 

jak si později řekneme, mělo fatální následky. Nejdůležitější část her – kuželkovou dráhu  - 

je třeba pochválit. Mohlo na ní ovšem zápolit daleko více kamarádů než se sjelo. Systém 

rozdávání zvadel je ovšem interní věcí jakékoliv osady… Odpolední hrátky proběhly v 

příjemné atmosféře, významně zapracovaly i doprovodná hudba a laskominy vonící od 

kuchyňského ohně. I vítězné placky měly dobrou úroveň a zdálo by se, že se všichni 

rozjedou spokojeně domů… což se i stalo. Po pár dnech ovšem přišel šok, když trampské 

tam-tamy vyslaly do éteru těžko uvěřitelnou zprávu. V samotném závěru víkendu s ohledem 

nejen na právě proběhlou akci, ale celkovou atmosféru, která už delší dobu panovala, složili 

domoviny zbylí osadníci a šerif Lomák náhle zůstal jakost voják v poli. Je smutné po více 
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než půlstoletí trvání přivést takovou osadu jako byla (a věřme, že v budoucnu opět bude) 

Zlatá lebka do uvedeného stavu. To je zpráva, která se nyní trampských kruzích přetřásá ze 

všech stran, přestože je to vnitřní věc uvedené osady. Věřme tedy, že se vše k dobrému obrátí 

a na osadu v kaňonu Malše dorazí noví rekruti.“    Toliko článek. 

   Osobně jsem se domníval, že byl napsán korektně a tak, aby nikoho neurážel, nota 

bene se tím nějak plést do jejich osadních záležitostí. Opak byl pravdou a já stále marně 

přemýšlím o tom, čím jsem se tak dotkl kamaráda, kterého mám rád a kterého uznávám 

jako dobrého trampa. Čím jsem se tak dotkl jeho ega a vzbudil tu velkou nelibost? Je 

ovšem pochopitelně možné, že se ve své zaslepenosti na celou causu dívám z nesprávného 

úhlu pohledu. 

   Než jsem však stačil dát prostor k vyjádření jemu nebo jeho bývalým osadníkům 

(kteří mi dali za pravdu), aby mi tedy objasnili pro mne neobjasnitelné, snesla se na mne 

(právem…?) celá vlna nevybíravé kritiky a odsuzování a to dokonce od lidí, které jsem 

vůbec neznal (na druhé straně to ovšem možná značí, jak široké pole působnosti Jižan 

pokrýval ). Naprosto chápu, že ne všichni mohou mít stejný názor jako já a třeba ani 

nejsou tak dobře seznámeni s onou problematikou, jako především bývalí osadníci, od 

nichž jsem čerpal. Nezlobte se, teď asi použiji nepřijatelné přirovnání k bývalé 

Antichartě, kdy všichni odsuzovali něco, o čem nevěděli ani zbla. Možná se v tom pletu, 

ale některé e-maily k tomu přímo vybízely (cituji: „Článek v Jižanovi jsem nečetl. Ani 

nevím, zda bych se vůbec snížil číst žvásty, pod které se pisatel ani nepodepsal…“) To 

všechno bych ještě překousl, protože, jak říkám, každý si může myslet a říkat co chce 

(proč tedy ne já?) a pokud by mělo dojít ke konfliktu, mezi trampstvem se podobné věci 

řešívaly vhozením do vody, nafackováním za smrkem případně vyloučením dotyčného 

z akcí dotčených. 

   Dnes už jsme nedostali mnohem dále – bylo na mne za výše uváděné řádky (pokud to 

nazvu správně) podáno trestní oznámení pro pomluvu. Vzhledem k tomu, že jsem neměl 

a nemám zájem na dalším šíření tohoto případu jsem se Lomákovi, Bobovi jenž 

oznámení podal a svým způsobem i vám všem omluvil následujícími slovy: 

   „Vážení kamarádi,především pak pane Lome a pane Boučku, jakož i vy, kteří jste se cítili 

dotčeni obsahem článku v Jižanu, týkajícího se sportovních her Zlaté lebky. 

   V prvé řadě bych chtěl objasnit nedorozumění ohledně toho, že článek nebyl podepsán. 

Podíváte-li se zpětně zjistíte, že ten podpis se tam prostě už na konec stránky nevešel a měl 

jsem za to, že jako vydavatel za něj stejně přejímám odpovědnost… ostatně jsem tzak 

neučinil poprvé a kritika se tak snesla na správné místo. To je tak vše, co mohu k problému 

podpisu říci. Pokud se obsahu článku týče měl jsem za to, že nikoho neosočoval a byl 

reportážně korektní. Pokud to tak vyznělo je mi to líto, ale jednalo se o pouhou reportáž 

s fakty z akce a rozhodně jsem neměl v úmyslu zasahovat do jakýchkoliv práv osady…“ 

   Má s omluvou podaná ruka byla přijata a tím si myslím, že je celá causa uzavřena. 

Až… až snad na jednu „maličkost.“ Jsem stále ve velkých rozpacích zda bude Jižan 

nadále pokračovat, jestli tuto aféru ustojí a toto nebude poslední číslo. Kromě občansko 

právního řízení jsem byl upozorněn i na to, že – cituji: „nelze vyloučit dále i správní 

řízení, kde bych mohl obdržet značně vysokou pokutu ve výši až několika stovek tisíc…“ 

protože prý Jižan není nikde evidován, nemám povolení k vydávání, nemám IČO, 

neodevzdávám daňová přiznání (ani netuším, že něco takového musí být) a další 

právnická moudra v nichž nejsem honěný. Jistě by bylo škoda zlikvidovat jeden z mála 

trampských samizdatů a proto, pokud se někdo z vás vyzná v paragrafech tiskového 

zákona, rád se nechám poučit 

   Jinak je odezva na mým váháním z vašich řad zatím taková, že by bylo škoda – a opět 

cituji „… tento zpravodaj, kde se dozvíte co se kde dělo a děje ukončit a že bych tím jen 



potrestal ty, kteří mají tento plátek rádi.“ Je to tedy na vás a já se zase budu snažit, aby 

jste v něm neviděli pouze bulvární plátek, zabývající se žabomyšími válkami… 

   Toliko pro úvod a věnujme se raději některým z příspěvků, které už měly být třeba 

dávno uveřejněny. 

                                                              Jožin 

 

 

 

           PEDRÁKOVI NAVŽDY 

 

   V únoru roku 2021 odešel na nebeský kemp Pedro Akéla, řečený Pedrák (RNDr. Petr 

Čížek), pro kterého, ačkoliv nebyl Jihočech, bylo teritorium jihu častým cílem jeho 

trampských výprav. Byl vlastně takovým renesančním trampem, který se kromě 

trampování věnoval také geologii a rýžování zlata téměř na profesionální úrovni, hrál na 

kytaru a skládal písničky, z nichž nejedna už doslova zlidověla. O tom všem jsme psali 

již na jaře 2021, stejně jako o vzpomínkovém panelu v Mobilním trampském muzeu 

v Horním Jelení s nejzajímavějšími fakty z Pedrákovy životní pouti. Jeho zhotovení a 

výrobu zajistili svým finančním darem Pedrákovi kamarádi, včetně mého malého 

příspěvku. Na sklonku roku 2021 pak přišla od Fíka a Ivy z Prahy potěšující zpráva o 

odhalení Pedrákovy pamětní desky v Kozohlodech, což je část vesnice Vlkaneč na 

jihovýchodě Středočeského kraje (souřadnice: N49stupňů 48.930 a E015stupňů 25.141). 

   Desku vytvořil Aleš Fiurašek ( Grafim Praha) a Pedrákovi 

kamarádi s místními přáteli ji slavnostně instalovali v místech, 

kde obvykle vstupovali do lesa ke Kozohlodskému potoku při 

rýžování zlata. Datum, které si k tomu zvolili, byl 4. listopad 

2021 a hned následující den se sešli na vzpomínkovém setkání na 

Ranči Dalu. V rámci programu byl mimo jiné promítnut film 

Gold Rush, jehož základ byl natočený v Kozohlodech už v roce 

1981. Zdařilou výstavku z muzejních exponátů, věnovaných 

Mobilnímu trampskému muzeu Pedrákovou rodinou a 

nejbližšími kamarády z jeho trampské pozůstalosti, pak zde 

představil Fred z tohoto muzea. 

   Portrétní kresba, umístěná na desce nad textovou částí, je 

prací Tygřice (Iva Borovanská), rovněž z týmu mobilního 

muzea. Zmíněná grafika byla použita také jako připomínka 

Pedrákovy osoby i na camrátkách posledního Muzejního potlachu v Horním Jelení. 

   Třeba vás vandrovní stopa zavede do zmiňovaných končin anebo se sami prvoplánově 

rozhodnete tuto zajímavou pamětní desku vyhledat, pak si společně s námi 

zavzpomínejte na kluka, který upsal svou duši trampingu, muzice, geologii a hlavně – 

kamarádství na celý život…. 

                                                                  Hanka Hosnedlová 

 

 



          35. T.O. LOUSIANA TIGERS 
 

   Potlach se konal v Tygří rokli na 

Sedlčansku. I když měl být v mrazivé 

a zasněžené krajině, počasí bylo opět 

nezimní a hnusně blátivé.Ovšem 

nezávisle na tom se nás sešlo asi 170. 

Vše bylo perfektně připravené a 

tradičně bylo velmi bohaté 

občerstvení.Skvěle jsme si popovídali 

a zazpívali, takže – velmi vydařený 

víkend. 

+++++++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++ 

            Foto a text   Míša 



                  ŽÍZEŇ PO PÍSNIČKÁCH 
 

   V lednu se opět rozjely hudební večery Setkání 

s trampskou písničkou pořádané SOČB a muzikanty ze 

Zlaté řeky a s dalšími hudebníky v českobudějovické 

Besedě. Loňský rok byl díky neustálým šachům se zákazy 

a příkazy, ale i díky strachu z Covidu poměrně chudý na 

tyto oblíbené zpěvavé večery, ale doufejme, že dvojky 

v novém letopisu zaručí těm,to setkáním větší a trvalejší 

přízeň. 

   V prvním měsíci roku se tedy 

sešlo sice poněkud méně 

návštěvníků, než bývá obvyklé, ale 

všichni byli natěšeni na písničky i 

na osobní rozhovory, koncem 

uplynulého roku odkládané. A konečné hodnotící resumé 

vyznělo vysloveně ve prospěch tohoto večera i s nadějí, že 

v dalších měsících tomu nebude jinak…. 

                                                                                                           Hh 

 

 

 

Když jsem uviděl na plakátu tento titulek, napadlo mě, že po téměř 

glorifikování trampingu v letech minulých, začíná opět docházet k jeho 

hanobení. V hlavě mi maně vytanula vzpomínka na jeden zápis v mém 

trampském vandrbuchu, který mi vcucnul dávný kamarád už někdy 

v šedesátých letech. I zalistoval jsem zažloutlými stránkami, kde jsem ovšem 

našel zápis Hubte paďoury, serou v lese! A tak mi to nedalo, obětoval jsem 

nějaký ten geld a zakoupil vstupenku 

na divadelní představení studia 

Atelier a nelituji. Ono je totiž všechno 

trochu jinak. 

   Jistě víme, že jako národ jsme my 

Češi vášnivými turisty. Baví nás 

procházky, výlety i delší tůry a mnozí 

z nás také mají zkušenosti s potřebou, 

která je tak decentně obsažena 

v názvu hry Ondřeje Novotného, 

stvořil podle zápisků Ilji Baumana, 

zakladatele sázavské osady Dakota, který mimo lásky k přírodě i dovedně 

skládal písničky a co je hlavního, vedl si i podrobné trampské deníky, A co se 



oné potřeby týče, každý ví, že když musíš, tak prostě musíš, byť se to snažíš 

donést domů. A tak prostě někdy nezbývá, než si najít tichý koutek v hloubi 

lesa.Pak ovšem nastane problém, protože Češi jsou i vášnivými houbaři…. 

   Inscenace autorské dvojice Novotný 

– Frič jakoby ve vás evokovala obrazy 

z vlastní „náctileté“ mytologie. 

Sledujete dospívání hlavního hrdiny 

na hranici mezi Košířemi a 

Smíchovem, nalezení krás přírody při 

prvním přespávání v Prokopském 

údolí, hru o zásadách českého 

trampingu, o nekonečné hloubce 

noční oblohy, o posvátném ohni, o pravém přátelství i 

romantice ešusů a kytary, shlédnete i návod na balení usárny a 

ovšem i realitu všedního dne, kdy dochází k vystřízlivění z první 

lásky jak trám, i o dětské úctě k mužské autoritě. I samotná 

dekorace hry jakoby vytvářela jakési muzeum trampských 

atributů, kde nechybí celty, 

kytary, provazy, baterky, 

nástěnky, vycpaná zvěř, 

loď, sekyra, luk i ohniště. 

Inscenaci o vstupu 

mladého greenhorna mezi trampy ovšem 

nemůžete brát vážně, jak ostatně 

naznačuje už sám název i humorná 

nadsázka hry (která sice ironicky fenomén trampingu jakoby částečně shazuje, 

nejedná se však o úsměv škodolibý…), jejíž obrazy se střídají tak, jak by se 

samy vynořovaly ve vaší paměti. Ostatně, ona lehká vulgarita, někdy i na 

hraně, jen zvyšuje diváckou atraktivitu. Rozhodně je dobré vše vidět a slyšet. 

Navíc atmosféra trampského života prosakuje reprodukovanou hudbou do 

předsálí již před samotným začátkem. 

Kytara hraje během děje ovšem i živě 

a to jednak díky svému interpretu 

Davidu Ouporovi, jednak zástupně, 

to když na ni sáhne „zamilovanej 

Babinskej“ Jiří Panzer. Činí tak se 

vkusem, takže kromě dobových písní 

zazní i trampská píseň písní – Vlajka 

– a není to vůbec na závadu. Ostatně 

radostnou pánskou souhru a zpěv 

Šedého vlka značně zneklidňuje 

přítomnost jediné squaw ve hře 

v podání Lenky Zahradnické (či Dany Markové – dle alternace). 



   O samotném ději se nebudu šířeji rozepisovat, 

ale smích ve vás jistě vyvolají kreace řecko-

římského zápasu, stejně jako následná 

lukostřelba a rovněž rady, které zemitý Peťour 

cpe do naivních mladíků. A pozornost publika 

jistě zajistí i erotické dusno, když Uřvan sleduje 

milostnou scénu své ženy Divočiny s Peťourem... 

Budete-li mít možnost, jistě se na tento špektákl 

(v němž kromě již výše jmenovaných vystupují v toulavých botách ještě Lukáš 

Příkazský a Jiří Štrébl) přijďte určitě podívat. 

   Nemusíte se mnou souhlasit, ale já jsem domů odcházel m mile a úsměvně 

naladěn. Je možné, že některým kamarádům, víc ortodoxně naladěným, přijde 

představení možná až svatokrádežné. Ale jedna ze scén jistě vyloudí úsměv na 

tváři i jim. Totiž ta, když ten zelenáč, mezitím přijatý mezi trempy a nesoucí 

hrdou přezdívku Bob, pěje svůj song…on je to takový úhledný mládeneček, 

lehce teplého nádechu… nu a když pak procítěně zpívá: „Kluka jako ty 

hledám už spousty let….“ 

    A teď mi můžete nadávat jak chcete. Kajk    foto divadlo Atelier 

 

  

  LETOKRUHY SE ZNOVU POSUNOU 

 

                                          KAMARÁDI A KAMARÁDKY! 

   Vzhledem k vývoji celosvětové problematiky okolo pandemie corona viru se vyskytla i 

neúprosná nutnost jednoznačného rozhodnutí o konání LETOKRUHŮ, plánovaných 

původně na rok 2021 a přesunutých na červen 2022. 

   Situace se v celém světě opět rapidně zhoršila, Kanadu 

nevyjímaje. Proto, ač neradi, jsme museli jednoznačně 

konstatovat, že pořádání LETOKRUHŮ v roce 2022 je 

nereálné, a jsme nuceni ho posunout o další rok. 

Paradoxně se tak interval celosvětových trampských 

setkání posunul na pět let, jak tomu většinou bylo mezi 

celosvětovými potlachy. Naším záměrem bylo zkrátit 

tento interval na tři roky, ale jak vidno – člověk míní, 

život mění. 

   Budeme doufat, že se nepříznivá situace během příštího roku změní k lepšímu a my 

vás budeme moci v r. 2023 přivítat na Bush River. 

   Držte nám i vám palce! 

                                                                                       Za STOV  Fony, Kanada 

 



                   HAVRANÍ STOPA 
 

Pohorky anebo běžky? Zvolit správně je teď těžký. V Roseči „U Jitky“ se 

sejdeme a po okolí společně projdeme. Na 5. ročník Havraní stopy pozvali 

kamarády 5.2.22 jménem osady 

Čert a Jarýsek… 

++++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++++++ 

 



            BANDASKA UŽ NENÍ 

 

   Zpráva o smrti kamaráda Bandasky (Jiří Voves) 

z Denveru, člena STO Colorado, m,ne doslova uzemnila. 

Odešel ve třetí lednové dekádě, ale stručná informace o jeho 

úmrtí přišla hned v den jeho odchodu na nebeský kemp. Vím, 

že v našem věku nemá nikdo svůj zdravotní rejstřík naprosto 

nepopsaný, ale každý odchod z blízkých i vzdálenějších 

trampských kruhů je pro mne nejen bolestnou ztrátou, ale i 

takovým malým zastavením a ohlédnutím po stopách života 

zmiňovaného kamaráda. 

   A najednou jsem si s překvapením uvědomila, 

jak vlastně málo víme o svých přátelích, i když je 

známe celá desetiletí a stýkáme se s nimi. Kamarád 

Pupál, rovněž z Denveru, mne několikrát 

prostřednictvím mailu žádal, abych o Bandaskovi 

něco napsala. A třebaže mám v paměti řadu 

plánovaných i neplánovaných setkání s ním, moc 

konkrétních faktů o něm jsem se vzpomínek 

nevylovila. 

   Takže začnu třeba tím, jak mám Bandasku v paměti a myslím, že i řada dalších 

lidiček, kteří s ním přišli do styku. Byl nesmírně dobrosrdečný, poctivý, skromný a 

nekonfliktní člověk – velkorysý a nesobecký. Vzpomínám si jen tak namátkou, kolik se 

nás třeba sešlo v jeho denverském domě 

v době celosvětového potlachu v roce 

1993. 

   Původně, před odchodem za moře, byl 

členem osady Modrá kotva Sokolov a přes 

dlouhé odloučení v emigraci na své 

spoluosadníky nezapomínal. Dokonce 

jsem měla možnost se s částí z nich sejít 

v devadesátých letech při Bandaskově 

návštěvě bývalého bydliště. Častěji jsme se 

ale vídali na trampských akcích, na 

potlachu Modrého orla apod., které si při 

svých návštěvách Česka nenechal ujít. Ale také při dalších světových potlaších. Občas 

využil i mého pozvání a zajel do Českých Budějovic, zejména poté, co zjistil, že se přitom 

může sejít i s Kaymanem, se kterým byl na vojně a se kterým si rád zavzpomínal a 

popovídal. Ve vzpomínaných letech se mu říkalo Song, a to se mi moc líbilo. Později za 

námi přijel i se svou ženou Mášou, která pro něho byla skvělou, chápavou a tolerantní 

parťačkou. Ačkoliv se Bandaska s Míšou seznámil až ve zralém věku, byla to volby bez 

diskuse výborná.Máša s ním sdílela vše, co život přinášel, měla pochopení pro jeho 

zájmy a záliby, dokonce se naučila i rybařit, aby s ním mohla sdílet i chvíle rybářského 

nadšení. Stejně jako trampské sleziny či cesty. 

   Bandaska nám bude moc chybět – stále mám před očima tu jeho klidnou, usměvavou 

tvář, kterou si mne, a věřím, že nejen mne, získal hned při prvním setkání… 

 

                                                                                 Hanka Hosnedlová 

 



   S pokorou a srdcem na dlani oznamujeme, že                

na svůj poslední vandr nečekaně ve svých 66 

letech vyrazila 9.2. 2022 

            JIŘINKA KVAPILOVÁ ze Zlivi. 

   Kamarádce z T.O. Jižní 

řeka uhasl v srdci uhlík 

života a je tedy na nás 

zažehnout jí pochodně na 

cestu poslední. Ať je jí 

v tom trampským nebi 

dobře a i tam ji 

doprovázejí osadní 

písničky odrážející život, 

názory na svět, city 

k lidem i k přírodě, lásku i naději, že jednou bude lépe. 

                    Poslední Ahoj holce „s očima jak lesní tůně“…. 

 

 

            PŘÍPOMÍNKY SMRTI…. 

 

… najdeme v krajině na každém kroku. Kříže, hřbitovy, kapličky, to vše nám má do 

jisté míry připomenout, že i naše cesta má svůj vlastní konec. U nás na Šumavě můžeme 

ovšem narazit na ještě jednu zvláštnost. Na křižovatkách, u kostelů nebo prostě jenom 

tak u cesty nalézáme tzv. umrlčí prkna. K čemu ale tato prkna sloužila? Opravdu na ně 

byli pokládáni nebožtíci a jsou pravdivé děsivé pověsti, které popisují co se stane 

každému, kdo se pokusí prkno odnést nebo 

poškodit? 

   Jsou to pověsti, ze kterých běhá mráz po 

zádech a jsou tou nejprostší připomínkou 

smrti, která může existovat. Varují 

každého kdo by je chtěl poškodit nebo 

zneuctít. Samozřejmě, že v žádné 

z místních kronik nenajdeme ani zmínku o 

tom, že by se ta která pověst opravdu stala. 

Jsou to totiž typické mravoučné příběhy o 

tom, že připomínky mrtvých se zkrátka 

neničí… 

   Jsou ale samotná umrlčí prkna něčím 

děsivá? Měla celkem tři role: praktickou, 

mystickou a informační. Když někdo 

zemřel, nejprve jej omyli, oblékli do 



svátečního oblečení a podvázali mu bradu, aby ústa zůstala zavřená. Nakonec mu do 

rukou dali růženec nebo na hruď svaté obrázky a než byla hotová rakev, položili ho na 

právě takové prkno. To mělo čistě praktický význam. Do třetího dne, kdy se většinou 

pohřeb konal, by se totiž tělo nestihlo zbavit posmrtné ztuhlosti a do rakve by ho pak 

dostávali jenom velmi těžko. To byl také důvod, proč se na umrlčí prkna nepokládaly 

zemřelé děti. S malým tělíčkem totiž nebyl při manipulaci takový problém. 

   Prkna se většinou zdobila až po pohřbu. Nejčastěji třemi 

kříži, lebkou a hnáty nebo vševidoucím božím okem. Pod 

tím se nacházely informace o tom komu bylo prkno určeno 

(… na tomto prkně ležel ctihodný nebo počestná a pak 

jméno, datum narození a úmrtí a povolání), vše většinou 

v němčině. Často tam 

byly i úryky biblických 

textů. Výroba prken 

byla samostatnou 

profesí a existovaly 

dokonce dílny, které se 

na zdobení prken 

specializovaly. To, jak 

se s prkny nakládalo, 

už se ale lišilo místo od místa. Na Šumavě se většinou 

zabodávala do země poblíž obydlí zemřelého nebo po cestě k němu a lidé věřili, že teprve 

až prkno zetleje bude nebožtík spasen a dostane se do ráje. V okolí Kašperk dokonce 

jedno prkno používali třeba i pro více nebožtíků a každá rodina měla své prkno velmi 

pečlivě uschováno. Naopak na Vimpersku se prkno vždy spálilo, stejně jako slamník 

z postele zemřelého. Na Šumavě se ovšem prkna stala rovněž vzpomínkou na zesnulé. 

Zatímco na české straně zvyk vymizel s odsunem německého obyvatelstva, v Bavorsku 

přetrval dodnes a prkna jsou tam pečlivě udržována. U nás je můžeme najít jwen na 

několika místech. Dnes už se sice mrtví u nás na prkna nepokládají, ale zvyk jako 

vzpomínka se zachoval. 

   A zbývá poslední otázka. Jsou umrlčí prkna tajemná? Stihne každého kdo je zneuctí 

nebo poškodí děsivý trest? Nejspíše ne, ale na druhou stranu, kdo ví? Já to určitě 

zkoušet nebudu…. 

                                                                 Z šumavských pověstí sestavil Jožin 

 

 

                V KLECI S MUZIKOU 
 

Nevím po kolika ročnících konání lze akci nazvat tradicí, ale myslím, že zimní oheň 

pořádaný kamarádkou Hankou Š. začátkem února v jihočeské Kleci, už tuto formu jistě 

splňuje. Loňský rok si sice proticovidovým opatřením vyžádal přestávku, ale letos se již 

v pohodě a s radostí navázalo na předchozí ročníky. Sice nás bylo o něco málo méně, ale 

na písničkové smršti a pohodové zábavě to nic neubralo. Navíc se mezi námi objevily i 

dvě nové tváře, které s naprostou samozřejmostí rozšířily přítomnou muzikantkou 

sešlost. Ačkoliv se sjeli opět kamarádi z různých míst republiky, jižani logicky 

převládali. 



   Hrálo se jako vždy nejdříve u ohně v blízkém lesíku, který organizátorka Hanka 

zahájila neformální připomínkou těch kamarádů, kteří nás již opustili a sedí spolu u 

nebeského baru. Pokračovalo se pak pod střechou a to do opravdu pozdních nočních 

hodin, kdy se sestava již notně ztenčila a našel se i prostor na delší popovídání. 

Písničkami známými i neznámými se prezentovali všichni muzikanti se 

zapojením vokálů a nebylo výjimkou, že se přidali i ostatní přítomní. 

Byla to noc, na kterou se prostě jen tak nezapomíná. A pokud na 

misku kladů přihodím i jedinečné pohoštění v podobě grilovaných 

stejků, vynikajícího salátu a spoustu dalších dobrot i pití, není ani 

vlastně co dál dodávat. 

                                                                                       -hh- 

 

 

 

         KDYŽ SEVER VÁLČIL S JIHEM…. 
 

   Občanská válka v USA byla rozhodně jedním z nejdůležitějších konfliktů 19. Století a 

zahynulo v ní víc Američanů než v jakýchkoliv jiných válkách. V urputných bojích 

trpěly obě strany a není na tom nic divného, neboť z větší části veleli důstojníci bez 

bojových zkušeností, vyznávající vznešené, ale šílené heslo – vojáci mají stát zpříma a 

bojovat jako muži! Heroická gesta jsou ale na hovno. Všichni vojáci viděli něco, na co by 

nejraději zapoměli, ale zároveň věděli, že na to nezapomenou nikdy. Víra v cokoliv 

jiného kromě vlastního přežití je na bojišti to poslední na co myslíte. Jestli tedy vůbec 

dokážete myslet na něco jiného než na to, nenadělat si do kalhot. Hrdinové jsou nejhorší 

vojáci - nerozumně podstupují riziko a ostatní vystavují nebezpečí. Nevycvičené 

jednotky proto často šly jako na porážku… 

   Tato válka je často předkládána jako boj za zrušení otroctví, což je ale až tendenčně 

zjednodušeno a je to podobné tomu, co do nás vtloukali ve škole: jižani byli zlí protože 

bičovali černé otroky, zatímco seveřani byli hodní a chtěli je osvobodit… až nám z toho, 

milé děti, vznikla válka. Nebudu teď rozsáhle uvádět, proč ona pověstná psí hlavu byla 

Dixielandu přisuzována, ať už právem, či neprávem. V dnešním vyprávění se spíše chci 



zaměřit na některé události, odehrávající se na bojištích v zimě a předjaří roku 1862, 

tedy právě před 160 lety a stručně se podívat na některá bojiště… 

 

   Na výše uvedeném obrázku můžete shlédnout výjev z 6.2.1862, kdy probíhala bitva o 

Fort Henry, kterážto pevnst sloužila jako obrana řeky Tennessee a jejím primárním 

účelem bylo zabránit pohybu po řece. Pevnost ještě nebyla ani dostavěná tak aby 

oddolala útoku ze souše a pouze 11 z jejích 17 děl bylo zaměřeno na řeku. 15 000 

unionistů pod Grantovým velením se ale útoku na Fort Henry nikdy nedočkalo. Drtivá 

většina obránců opustila pevnost ještě před bitvou, přičemž palbu spustili pouze 

dělostřelci z pevnosti a sedm lodí, které podporovaly seveřanskou armádu z řeky 

Tennessee. Po hodině a půl ostřelování se pak pevnost vzdala… 

   19. února 1862 proběhla bitva u Elizabeth City, kdy na řece Pasquotank v severní 

Karolíně plavidla námořní flotily Unie, pod vedením Stephena C. Rowana, s podporou 

pobřežní baterie, zničila konfederační flotilu Williama F. Lynche, která chtěla narušit 

blokádu… 

   21.2.1862 skončila dvoudenní bitva u Valverede. Konfederační armáda se v tomto boji 

snažila získat pevnost Fort Craig. O půlnoci 20. Února se pokusil kapitán Unie James 



Craydon vyvolat v jedotkách jižanů zmatek tím, že poslal muly se sudy střelného prachu 

do jejich linií. Muly však zamířily zpět k pevnosti a výbuch nezpůsobil žádnou škodu – 

pouze vyplašil dobytek a koně. Ráno 21. Února byla vyslána konfederační jednotka 

k průzkumu brodu, kam obránci pevnosti rovněž vyslali své muže.Obě armády stály na 

své straně brodu a postupně docházely oběma stranám posily, až zde nakonec obě stály 

v plné síle. Rebelové měli jistou početní převahu, ale jejich výzbroje se většinou skládala 

z brokovnic a pistolí, takže na linie Unie nebyli schopni dostřelit. Jižanské houfnice 

taktéž nedostřelily na dělostřelecké stanoviště protivníka. Ve dvě odpoledne napadla 

jednotka Konfederace jednu část linie seveřanů, kterou pokládala za slabou. Po chvíli 

neukázalo, že to byl špatný předpoklad, protože unionisté tento útok lehce odrazili… 

   7.3.1862 začíná v Leetownu v Arkansasu dvoudenní bitva u Pea Ridge, známá také 

jako bitva u Elkhornské krčmy. Konfederační generálmajor Earl Van Dorn zahájil útok 

na pozice Unie, ale v první den bitvy generál Samuel R. Curtis tento útok odrazil a 

druhého dne vyhnal rebely z bojiště. Tato bitva byla jednou z mála, kde počtem vojáků 

Konfederace převýšila Unii. Po bitvě se většina Missouri a severního Arkansasu dostala 

pod kontrolu Unie… 

   8. března 1862 proběhla bitva u Hampton Roads, kdy se obrněnec námořnictva 

Konfederace CSS Virginia (Merimack), pod vedením kapitána Franklina Buchanana a 

v doprovodu dalších lodí snažil prorazit  blokádu,  kterou prováděly lodi Unie.  Tohoto 



dne se jižanům ještě celkem vedlo. USS Cumberland byla potopena, USS Congres se 

rozstřílená vzdala a USS Minnesota byla nucena najet na mělčinu. Druhý den 

pokračování bitvy však v noci připlul obrněnec Unie USS Monitor, který měl pomoci 

udržet blokádu. Virginie byla sice silnější ve výzbroji, Monitor byl sice menší, ale zato 

mnohem obratnější. Ani jedné lodi se v bitvě nepodařilo výrazněji poškodit protivníka, 

tak byl jejich souboj nerozhodný. Pro Konfederaci však tato bitva znamenala prohru, 

poněvadž se jí nepodařilo prolomit blokádu… 

22.3.1862 proběhla první bitva o Kernstown, kde jižané generála Stonewalla Jacksona 

narazili na pronásledované federalisty, kteří se zakopali nedaleko Winchesteru u osady 

Kernstown. Došlo zde k ostrému střetu, při němž byli jižané donuceni se stáhnout. Unie 

zde dosáhla taktického vítězství, Konfederovaní naopak strategického. I nadále totiž 

působila přítomnost pouhá přítomnost jižanského generála takové obavy z ohrožení 

Washingtonu, že bylo vyčleněno několik jednotek z McClellanových sil na obranu 

hlavního města. Nemohly tak být nasazeny jinde… 

 

 

            NA ZASTÁVCE VE VRÁBČI 
   Vrábečská hospoda u kolejí a příslušné vlakové zastávky se už v minulosti stávala 

místem,   kam se stahovali  muzikanti a kde se na přilehlé zahradě konávaly různé malé 



  hudební festiválky či jiné akce a setkání. 

   Tentokrát, po předchozím únorovém vyzkoušení zájmu 

posluchačů, se stala hospůdka U zastávky i místem 

neformálního pohodového koncertu Stetsonů a jihočeské 

Winogy. Ačkoliv muzikantská 

sestava hrála tentokrát v mírném 

oslabení, na výkonu to rozhodně 

znát nebylo. Navíc musím dodat, 

že se hrálo téměř bez přestání a 

s velkým nasazením. Však to také 

přítomné posluchačstvo kvitovalo 

s povděkem a dotazy, kdy tahle 

kapela přijede do Vrábče znovu. I já bych byla pro brzké 

opakování a tentokrát bych připsala muzikantům do 

hodnocení velkou jedničku s hvězdičkou a zvláštní 

poděkování i za uvážlivý výběr písniček, díky čemuž se 

prostřídaly požadované žánry, takže každý zde našel ten svůj 

šálek oblíbeného hudebního čaje. A pokud je řeč o speciálním uznání, další bych 

tomuhle neúnavnému uskupení navrhla za výdrž – i když závěrečný repertoár si musela 

řada posluchačů nechat ujít díky termínu odjezdu vlaku, který je pak odvážel do 

jihočeské metropole. 

                                                                                                               -hh- 
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                            CASEY JONES 

 
   Patříte také k těm co se chodí dívat, fotografovat anebo jen naslouchat krásnému 

hlasu parních mašin? Postávat na nádražích nebo i na tratích okouzleni atmosférou kdy 

se ty majestátní stroje pohnou, vypustí horký dým a páru, zahouká a ukáže všechen svůj 

šarm a krásu, jaká panovala, když byla železnice na vrcholu své éry. Fenomén páry je se 



železnicí spojen jako nic jiného a kouzlo parních lokomotiv je nezpochybnitelné – stejně 

tak, jako písně o nich, či mužích, kteří je obsluhovali. Jedním z nich byl i Casey Jones a 

jeho příběh. Začněme tedy hned citací z článku v memphiských novinách Commercial 

Appeal, publikovaného bezprostředně po známém incidentu, tedy 30.4.1900: 

   „Hrozná srážka přihodila se dnes ráno okolo čtvrté hodiny u stanice Vaughan, jedenáct 

mil severně od Cantonu. Strojvůdce Casey Jones byl na místě mrtev a posel expresní 

společnosti Miller utrpěl vnitřní, nikoliv však vážná zranění…“ 

  JMENOVAL SE CASEY JONES, JÍZDNÍ 

ŘÁD DODRŽOVAL AŽ FANATICKY A 

JEHO LOKOMOTIVA BYLA MOŽNÁ 

PROKLETÁ. 
    Narodil se 14.3. 1863 na jihovýchodě Missouri jako John 

Ether Jones. Jeho rodiče Frank a Anne s dalšími 4 sourozeci se 

záhy přestěhovali do městečka Cayce v Kentucky, podle kterého 

dostal přezdívku Kej-sí. V patnácti začal pracovat u železnice 

jako telegrafista, později jako brzdař, až povýšil na signalistu a 

byl poslán do Jacksonu v Tennessee, kde se 25.11. 1886 oženil 

s Janie Bradyovou, dcerou majitele železničářské ubytovny. Měli spolu tři děti a Casey, 

abstinent a nekuřák, byl vzorným otcem. Jeho vlastní sen, totiž stát se strojvůdcem, se 

začal plnit při epidemii žluté horečky, když se v této profesi začal projevovat nedostatek 

kvalifikovaných pracovníků. Casey tedy přestoupil ke společnosti Illinois Central a po 

tříleté práci topiče složil strojvůdcovské zkoušky. 

 Zpočátku pendloval s nákladními vlaky mezi Jacksonem a 

Watter Valley a údajně byl tak spolehlivý a přesný, že si lidi, 

kteří jej poznávali podle typického zvuku jeho parní píšťaly, 

podle něj seřizovali hodinky. A i když miloval rychlou jízdu, měl 

pověst bezpečného mašinfíry. Když se v r. 1893 konala v Chicagu 

Světová výstava, jeho společnost jej nakonec pověřila i řízením 

osobních vlaků. Byla to jeho první zkušenost s osobní dopravou a 

když akce skončila, požádal, aby s lokomotivou č. 638 mohl 

jezdit i nadále. Nadřízení mu vyhověli a tak na přelomu století už 

řídil osobní vlaky mezi Chicagem a New Orleansem. Expresům, které kromě lidí vozily i 

poštu, se říkalo Cannoball (dělová koule) a Jones na této trati řídil jednu 

z nejrychlejších lokomotiv – č. 382. 

   Někteří strojvůdci práci na takových lokomotivách vzdali, protože se nedokázali 

přizpůsobit šílenému jízdnímu řádu, ale jemu to nevadilo a bral to jako možnost 

postoupit v železniční hierarchii zase o stupínek výš. Oné osudné noci z 29. Na 30. 

Dubna řídil 382 na jih, protože její původní strojvedoucí náhle onemocněl a musel být 

vystřídán. Právě dorazil zCantonu do Memphisu, 

když byl požádán, aby těch šest vagónů odvezl 

zpět. Problém byl ale v tom, že tento spoj už měl 

95 minut sekeru a ke všemu ještě pršelo a byla 

mlha. Přesto, spolu s šestadvacetiletým 

černošským topičem, nažhavil spoj a vyjel. 

   Ten vlak se tehdy jmenoval New Orleans 

Special, později se však (i díky countryovému 

hitu od Steva Goodmana) proslavil jako City of 

New Orleans… i o něm jsme už v Jižanu psali. Už 

první zastávku v mississippské Grenadě 



prosvištěl 130 (mil!) za hodinu. A u Senatobie… no, kdo ví, jestli si vzpomněl, že jen o 

pár měsíců dříve se tu zabili dva jeho kolegové. A i když pak musel doplnit vodu, srazil 

už zpoždění na 40 minut a do Durantu dorazil skoro včas a dostal další instrukce: 

v Goodmanu počkat až přejede proti němu jedoucí vlak a ve Vaughamu měla naopak 

být trať uvolněna jemu. Když si to Casey spočítal, vyšlo mu, že v cíli by tedy měl být na 

chlup přesně. Jenže… 

   Jenže ve Vaughamu stály neplánovaně 

vlaky tři – ten, který na něj čekal a 

navíc další dva, které přijely 

z vedlejších tratí. Odstavná kolej navíc 

nebyla tak dlouhá, aby se na ní všechny 

čekající vlaky vešly a tak několik 

vagónů přečnívalo na hlavní trať. Při 

složitém manévrování souprav, mající 

za úkol vyklidit cestu, ještě ke všemu 

praskla vzduchová hadice pneumatické brzdy. Jonese nestačili varovat a když se ten 

přiřítil rychlostí hodně přes 100, stačil jen křiknout na topiče, aby vyskočil. Celý sled 

nešťastných náhod pak vedl ke katastrofě. Casey ještě stačil snížit rychlost na polovinu 

a nastavit zpětný chod (v této souvislosti nelze nevzpomenout železničního neštěstí ve 

Studénce, kde se mašinfírovi podařil podobný husarský kousek a podstatně tak snížil 

rozměry katastrofy…). Snad právě proto veřejnost vzpomíná na Caseyho jako na 

hrdinu, přestože to byl právě on, kdo 

svou jízdou neštěstí způsobil. 

   Rozjetá souprava zdemolovala proti 

ní stojící služební vůz, další se senem, 

potom ten s kukuřicí a rovněž se 

dřevem, než sama vykolejila. Casey do 

poslední chvíle na mašině stál a díky 

jeho hodinkám, které se zastavily 

v 03.52 ráno , víme přesný čas srážky. 

Jeho pak našli pod rozbitou 

lokomotivou a údajně jednou rukou 

svítal brzdnou páku a druhou táhlo píšťaly. Odnesli ho do depa, kde chvíli na to zemřel. 

Cestující, až na drobná zranění, vyvázli celkem bez úhony. I topič svá zranění po skoku 

přežil a zemřel až ve svých 83 letech. Na místě nehody se od té doby vystřídaly davy 

zvědavců – i 10 let po neštěstí byl prý otisk Caseyho 

lokomotivy v náspu dobře patrný. Tu rozbitou mašinu se 

podařilo opravit tak, že vypadala jako nová a jen málokdo 

věděl, že je to TA lokomotiva. Byla ale asi nějak prokletá, 

vždyť do vyřazení z provozu v r. 1935 ještě 3x havarovala a 

vybrala si životy dalších tří železničářů. Náhodou? 

   Jonesova vdova už se do smrti nevdala a následovala 

příkladu svých rodičů, když si zřídila ubytovnu pro 

železničáře. Na cesty si místo jízdenky s sebou brala kartičku, 

na které bylo napsáno: Jsem žena Caseyho Jonese s Jacksonu 

v Tennessee a ráda bych se svezla vaším vlakem…“ 

   O tom jak a proč k nehodě došlo a kdo ji zavinil se přou 

historikové dodnes. O Jonesovi bylo všeobecně známo, že jezdil 

na hraně, ale riziko s tím spojené bezpečně zvládal. Dojet 

podle jízdního řádu pokládal za věc své osobní cti. A nesehrálo svou roli v tom i to, že se 



to stalo na „čarodějnice“ 30. dubna? Další náhoda? Méně známý je i další Jonesův čin 

z r. 1895, kdy přenechal řízení kolegovi, vylezl na lokomotivu a po rampě podél jejího 

kotle šel namazat pojistné ventily. Tam si všiml, že na kolejích stojí skupina dětí. Když 

viděly vlak tak se rozutekly, až na malou dívenku, která ztuhla strachy. Casey zařval na 

kolegu aby dal zpětných chod, vylezl na předsunutý nárazník, tzv. „chytač krav“, natáhl 

se před něj jak mohl nejvíce a vyděšené děvče rychle vytáhl do bezpečí na lokomotivu 

dřív, než ji stačila přejet… 

 

   Slavnou Baladu o Casey Jonesovi nazpíval v USA kde kdo. S první verzí snad přišel 

Caseyho přítel a kolega, černošský čistič lokomotiv Wallace Saunders z železničních 

dílen v Cantonu, který ji složil bezprostředně po nehodě a brzy ji znali všichni od Illinois 

Central. Nikdy na ni ale nezískal autorská práva. Když ji slyšel strojvůdce William 

Leighton, přehrál ji svým bratrům Frankovi a Bertovi a ti ji zpívali po kabaretech 

v celých Státech. Po nich pak Jerry Louis, Mississippi John Hurt, Pete Seeger, 

samozřejmě Johny Cash a mnozí další. Levicově orientovaní Almanac Singers v r. 1955 

dokonce natočili parodii, v níž se z hrdinného strojvůdce stal úlisný stávkokaz… 

   Do českého prostředí přinesli písničku po II. světové válce Voskovec s Werichem, 

v možná zbytečně počeštěné verzi Strojvůdce Příhoda. Později se jí ujal Ladislav 

Vodička a samozřejmě nejznámější bude asi ta od Greenhornů s textem JanaVyčítala. O 

další českou verzi se pokoušeli i KTO a Rangers, ovšem s texty, které už se nedrží 

původního námětu balady… 

                                                     Sestaveno dle materiálů Wikipedie apod. 

 
                                          Classic TV Theme: Casey Jones - YouTube 
 

 
 

 

            POVSTAŇTE, KAMARÁDI…. 
   ŘEKLI MI VRAŤ SE, JE TO JEN KRÁTKÝ A OBRAZ TVŮJ MÁ ZLATÝ 

RÁM, ŘEKLI MI VRAŤ SE A TAK JDU ZPÁTKY, OTCOVÉ, MATKY 

MÍŘÍM K VÁM… 

Není to tak dlouho a přišla další 

smutná zpráva… tu těžkou kotvu, 

spojující se životem odhodil 

osadník Kanadských vlků 

        TOMÁŠ ČÍŽEK – TOM 

zvaný také Pobuda. Nebyl stár, ale 

ani už mlád (ročník 54), ale už dost 

nemocný… a někdy dobrá vůle 

zkrátka nestačí. Zem pohltila 

uhlíky jeho ohňů, hlas odvál šum 

listí a šepot lesa, stopy zarostly 

travou a jeho jemný popel se rozlétl 

věčnou stezkou. Než ho na poslední 

míli pohltil ten tunel jménem čas, natrhali jsme mu k tomu poslednímu 

https://www.youtube.com/watch?v=KrWf6kKY3sc


AHOJ nějaké to půlnoční kvítí a poděkovali za každou chvíli, kterou nám 

věnoval. Vyjme pár žejdlíků a nesmutněme. Spíše vzpomínejme na jeho 

veselou povahu a vy, kdož jste ho znali, mu pošlete od ohňů svou 

vzpomínku… 

 

           KRAPÍTEK OD KRAPÍTKA…. 
 

…toť pár vzpomínek na tradiční 

zimní sešlost na březích Lužnice 

++++++++++++++++++++++++++++ 
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         JAK SE KŘTÍ TOULAVÉ BOTY 
 

    Pravidelně nepravidelné zpívané, iniciované 
jíhočeskou osadou Winoga a kapelou Stetsoni, 
v níž jsou osadní muzikanti rovněž začleněni, 
měly sice díky covidu určité pauzy, ale 
v podstatě hned, jak to jen šlo, znovu obnovily 
svou frekvenci. A pokaždé někde jinde… 
   Jsou totiž vynalézaví i v tom, jak objevit nová, 

vhodná místa pro tyto hudební hrátky – a to nejen 

v obvodu krajského města. Také jejich příznivcům 

a pravidelným návštěvníkům jejich muzikantských 

večerů zmiňovaná pestrost vyhovuje, takže nemají 

problém zajet za „svou“ kapelou kamkoliv. A pravda je, že si je rádi poslechnou i ti, 

kteří o plánovaném hraní v daném prostředí nevěděli. 

   Druhá březnová sobota v jedné předměstské hospůdce, byla ovšem přece jen trochu 

jiná. Křtilo setu totiž nové CD Stetsonů s názvem převzatým z jedné z písniček – Boty 

z kůže toulavejch psů. Je s podivem, že se jedná, když nepočítám různé live nahrávky,  o 

první oficiální CD této muzikantské formace, jejíž základ vznikl již před několika 

desítkami let, i když sestava se občas měnila a doplňovala. Tentokrát ji doplnil jak na 

nahrávce, tak při křti Jirka Zevl s basou. V sedmnácti písničkách na disku, starých a 

oblíbených songů uslyšíte Vlastu Milereta (kytara, harmonika, zpěv), Huberta Bohdala 

(kytara, zpěv), Ivana Rybičku (housle, zpěv) a Honzu Jankovského (banjo). Nahrávka 

vznikla ve studiu Pohoda Číměř a CD byly vyrobeny v Ragtime Records Ostrava. 

Trochu mne zamrzelo, že na disku nejsou také hlasy dlouholetých zpěvaček, které 

dokážou písničky báječně vyšperkovat, ale je jasné, že to měla být vysloveně pánská 

jízda. A musím uznat – že i tak se  vyvedla skvěle… 

                                                                                               Hanka 

 

 

 



    PORTOVÁNÍ NA JIHU ČECH 

 

   Mezi prvními krajskými koly byla i v letošním roce Porta jihočeská, která se odehrála 

už ve druhé březnové sobotě, v přívětivém prostředí studiového sálu 

českobudějovického rozhlasu. Báječná příležitost, jak oslavit již 55. narozeniny tohoto 

celostátního, možná nejstaršího hudebního festivalu v Česku. Bohužel, příliš 

návštěvníků tuto možnost nevyužilo, takže 

publikum z velké části tvořili příbuzní 

vystupujících anebo přímo zúčastnění muzikanti. 

   Jak zdůraznil tradiční a osvědčený spíkr tohoto 

hudebního klání – Zdeněk Schwager, bez něhož si 

již jihočeské portování ani nedovedu představit, 

uskutečnilo se toto soutěžní setkání jihočeských 

hudebníků vlastně po dvouleté covidové pauze. Na 

malém podiu s ozvučením, které umožňovalo i 

kvalitní nahrávku, se vystřídalo celkem patnáct skupin a jednotlivců, z nichž třetina se 

přihlásila de facto na poslední chvíli. 

   Po tradičním zahájení Vlajkou, při níž stáli na pódiu i všichni porotci, vystoupil první 

soutěžící, a to známá jindřichohradecká kapela JEN TAK TAK, s bohatým nástrojovým 

parkem. Příjemně zněla i písničkářka  KATEŘINA HAJNÁ, kterou vystřídala sestava 

BAMBUS s Petrem Novákem, jenž se pak objevil ještě asi ve 

třech nebo čtyřech dalších sestavách včetně sólového 

countryového vystoupení. Jeho muzikantský potenciál zdědil i 

další člen skupiny – malý Petrův synek, který zasedl za bicími 

s neutuchajícím elánem a také velkou razancí, po níž bolely i 

ušní bubínky. Ale svorně jsme se shodli, že ho čeká velká 

bubenická budoucnost – možná ale v jiném žánrovém okruhu. 

   Manželské DUO LUPÍKOVCI s kytarou a foukací 

harmonikou, kteří byli na řadě po TRIU PORTA, nadchli svým 

příjemně přirozeným projevem a mimo jiné i skutečností, že 

provozují v Písku hospůdku U šesti strun, nenašli zázemí 

folkoví a country muzikanti z Písku a okolí. Určitě se tam 

musím někdy podívat…  Je zajímavé, že letošní ročník byl bohatý na mladé písničkářky, 

jako byla třeba TEREZA HORAŽĎOVSKÁ nebo KAROLÍNA KDÝROVÁ, která 

vystupovala s doprovodnou kytarou Petra Nováka a později pak se svou spolužačkou 

Aničkou Dudovou a to pod názvem DUO FILMOVÁ ŠKOLA ANEB 

ČINČIRINČI. V prvém případě prezentovala své vlastní texty a 

musím poctivě říci, že nebyly špatné. 

   Budu se asi opakovat, ale každým rokem znovu dávám za pravdu 

Mirkovi Kováříkovi, který už kdysi dávno prohlásil, že folk Portu 

spolk. I letos  v repertoáru portovních soutěžních bloků zcela 

jednoznačně převažoval folk, občas zazněla country anebo bluegrass, 

ale k trampské písničce (pro níž původně Porta v podstatě vznikla) 

byl nejblíž asi jediný účinkující – a to EDUARD ŠIMAN, zastupující 

střední generaci. Jinak bylo možné mezi soutěžícími pozorovat, a to i 

podle vyjádření a statistických sumářů Aničky Roytové ze sdružení 

Porta, značné omlazení. A to je pochopitelně velice příznivé zjištění. 

   Mladince vypadá i VLASTÍK HOLÝ, který krajské Portě zůstává 

věrný už celých deset let a nevzdává to. Jeho písničky jsou dojemné svou 



bezprostředností a je vidět, že je psal skutečně srdcem. Mně osobně se líbil mimo jiné 

výstup českokrumlovského písničkáře KARLA SMEYKALA se znělým hlasem a 

zajímavými písničkovými texty, které bych ráda slyšela i vícekrát. 

   Nakonec jsem si nechala své favority, na kterých se pak shodla i porota.Prvním z nich 

byl X – TET z Jindřichova Hradce, 

který má repertoár postavený na 

skvěle sladěných jedinečných vokálech. 

Byli jsme zvyklí na léty vytrénovanou 

sestavu ženských hlasů pod taktovkou 

Štěpána Štrupla, ale tentokrát byli 

obohaceni ještě o dva hudební nástroje. 

I tak byl ale jejich hlasový projev 

dominantní. Zaslouženě tedy postoupili 

do semifinále celostátního kola 

v Řevnicích, kde se již nejednou stalo, 

že portovní vítěz se nakonec rekrutovat právě z této scény. 

   Tím, kdo postoupil rovnou do finále a bude de facto hájit barvy Jihočechů, byl 

paradoxně MICHAL WILLY SEDLÁČEK - z Plzně, který si navíc odnesl šek na tisíc 

korun od SAI. Určitě si nesporně obojí vrchovatě zasloužil. 

   Bylo to asi poprvé, kdy jsem se jako divák naprosto shodla s odbornou porotou, která 

se tentokrát neradila o konečných výsledcích tak dlouho jako obvykle. A právě tuto 

chvilku čekání na její verdikt vyplnila Kristýna Nýdlová – Dlouhá, která se na post 

uznávané písničkářky vyhoupla také vlastně díky svým úspěchům na portovní scéně. A 

tak by to mělo určitě být… 

                                                            Pro MO a Jižana Hanka Hosnedlová 
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               JARNÍ COUR  S JIŽANY 
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          JAK  CEPOVAT  KRAJINU 
 

  Dostalo se mi té výsady, že jsem rukopis 

nové knihy Jaroslava Šlejmara 

(Kutlocha) četla v roli korektorky ještě 

před jejím vydáním. Tato knižní novinka 

s dlouhým názvem Cepování krajiny aneb 

Hrst dopisů trampským bratrům, která 

spatřila světlo světa ještě ne sklonku 

loňského roku, je v podstatě souborem 

skutečných dopisů, které byly napsány v 

průběhu několika let. A ačkoliv jsou 

přesně datovány, nejsou chronologicky 

seřazeny. 

   Musím se přiznat, že zmiňovaná 

Kutlochova knižní forma v podobě 

dopisních řádků určených jeho bratrovi 

Petrovi, zvanému Kůťa, mne oslovila 

svou naprostou otevřeností a důvěrou 

bezprostřednosti. Navíc ji umocňuje 

samozřejmá, nevyumělkovaná poetičnost 

popisů i nevšedních metafor, které by se 

skvěle vyjímaly i v básnické sbírce. To 

vše podtrhují i trefně vybrané citace 

z knihy Lesní noviny od Vitalije 

Biankiho či Kutlochovy verše. 

   V jednotlivých listech popisuje pak Kutloch své četné výpravy za přírodou, a to hlavně 

na Brdech a jejich okolí. Do vyprávění zakomponovává i historii, faktografické údaje  

dané lokalitě, návazné zajímavosti či detaily, které si člověk při podobných cestách 

běžně neuvědomuje, anebo je ve svém vzpomínkovém rejstříku pak nedokáže uplatnit. 

Prostě jak on sám říká – luxuje krajinu. Podrobná líčení strastí i slastí takových cest 

jsou trampům velice blízká, ale Kutloch do nich dokázal vpašovat ještě něco navíc, a 

právě to „něco“ činí jeho výpovědi z trailů tak specifickými. Nedělá ze sebe dobyvatele 

krajiny, kót a vytčených cílů, drží se pravdivých líčení o svých výpravách, o částečných 

úspěších i případných neúspěších, plánech, nadějích i selháních – a v této linii naprosté 

otevřenosti nešetří ani sám sebe. Mnohým budou pravděpodobně popisovaná místa 

známá, ale teprve v Kutlochových dopisových kapitolkách v nich najdou jejich pravé 

kouzlo syrové reality kombinované s poetickým nadhledem. 

   Netypická je vlastně mimo jiné i anotace Petra Náhlíka – Vokouna v závěru knihy a 

opomenout nelze ani černobílé drobné ilustrace s podpisem Max a Magnus Šlejmarovi. 

Nesporně příjemným bonusem je pak soubor černobílých i barevných fotografií ze 

šedesátých a sedmdesátých let, dokumentující Kutlochův život jak v rodinné, tak i 

trampské lince. A možná, že i vám leccos zvláštního připomenou… 

 

                                                       Hanka Hosnedlová 

 

 



      „Válečné jaro“ na Říčkách 

 

…tak ve stručnosti nazval (s odkazem 

na současnou situaci) soubor svých 

fotek z jarního setkání na osadě 

kamarád Brok ze Spící hvězdy… 
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           ROSŤA  ČAPEK  UVÁDÍ… 
 
   … po dlouhém koncertním půstu je tu skvělá 
zpráva o tom, že po více než dvou letech můžete 
opět v Praze slyšet výborný americký bluegrass. 

V úterý 17. Května je na 
obvyklém místě v hotelu 
Pyramida v Praze od 
16.00 hodin pořádán 
koncert kapely Seth Mulder and Midnight Run. Přijďte si poslechnout kapelu,k 
která ctí tradice klasického bluegrassu, ale svým svěžím přístupem přináší do 
této hudby novou energii.Všechny další informace se dozvíte na 
                        Čapek instruments (capekinstruments.com) 

 

      28.  SLOVENSKO – ČESKÝ POTLACH 
 

   Vše je jasné, vše je dáno a chce se věřit 

tomu, že se nebudou opakovat loňské a 

předloňské virové problémy. Sraz kamarádů, 

holdujících všemu co 

tramping poskytuje, se 

uskuteční 2. – 4. září 2022 

nad obcí ČIČAVA v okrese 

Vranov nad Toplou na 

východním Slovensku. 

Organizace potlachu byla svěřená třem osadám 

majícím již podobné zkušenosti: T.O. Zlatý orol 

z Vranova, T.O. Biely topol z Petrovan a T.O. 

Salamander z Bardejovských kúpelí. Nápomocna bude 

i historická skupina Siviaci zaobírající se historii Velké 

Moravy. Další potřebné informace naleznete na: 

 

http://www.capekinstruments.com/index.php?file=onas&udalost=221705


              28. Slovensko-Český potlach v Čičave 2022 (cicava2022.blogspot.com) 
++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

 

  PÁR POHLEDŮ NA JARNÍ NÁHODU 

 

     Fotografie Oldřich Vnuk 

++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++ 

https://cicava2022.blogspot.com/?fbclid=IwAR3Lo1BFxfy-US_ZTrr1BvjuyyGDV-DeeAx-7T7J41Uslj0BKrnmJmhAyhc


  UŽ MĚ VEZE MŮJ POSLEDNÍ VLAK 

 

   Je březen, měsíc vran, čas kdy si tuláci po studené zimě provětrávají 

své bágly a vyráží na delší cesty. Bohužel je to i jaro, kdy si na tu cestu 

nejdelší zabalili další z našeho středu. U ohňům s námi nikdy neusednou 

tito kamarádi, už od mládí holdující svobodnému duchu: 

    JAN ŠEVČÍK – BENCROFT  T.O. Jižní stopa 

           JIŘÍ KŘÍŽ  -  MAO  T.O. Sosna 
   Duch obou byl spojen s Vltavou a jihočeskými kempy a přestože je odhad času věcí 

relativní, všichni už víme, že oba odešli šlapat společně s Pajdou ty nekonečné zelené 

pláně… v podstatě ve stejný čas i stejném věku skoro sedmi desítek let. 

   Kamarádi, věřme, že na nebesích planou stejné ohně jako u nás v lesích. Co by jinak 

byly všechny ty hvězdy zač, že? Smrt není schopna přetnout pouta pravého 

kamarádství, to nepřestává…a ani ten čas nestíhá běžet tak rychle, aby odstranil naše 

vzpomínky na vás. 

   Ahoj a… však se jednou sejdeme (jen doufejme, že to nebude brzo…) 

 

 

        
 

    
 

 

 

 

        VLAKEM ZA PÍSNIČKOU 
 

   Den před březnovým svátkem všech Josefů, Josífků, 

Pepíků a Pepiček bylo v holubovském Trio baru 

mimořádně otevřeno a taky náležitě veselo. 

Budějovická kapela Zlatá řeka, doplněná o 

multiinstrumentalistu na strunách – Bajzu, tady 

provětrávala svůj široký repertoár k potěše svých 

přátel, kteří se zde sešli 

na předjarní slezině už 

v odpoledních 

hodinách. Pro většinu z nich pak byla příjemným a 

nepříliš častým zážitkem i doprava na místo a zpět a to 

vlakem Jihočeských drah. Iniciátorem zpěvavého 

posezení byl hasič Láďa, mimo jiné skvělý fotograf 

života v přírodě, autor zejména unikátních snímků ptačí 

populace naší krajiny, který tak chtěl zároveň oslavit i 

svou statečnou a úspěšnou bitku s drsnou nemocí. My dvě jsme odjížděly o jeden spoj 

dříve než ostatní a tím pádem jsme měly zase štěstí na originálního průvodčího, který na 

naši objednávku důchodcovské jízdenky do mezní stanice MHD, odkud už platí pro 



změnu legitimace MHD, prohlásil, že na to je škoda papíru… Nezbylo než souhlasit. A 

jak už to bývá, ani ve vlaku jsme se nenudily díky setkání s dalším kamarádem, který se 

právě vracel z vejšlapu na Kleť… Zdá se, že trampské jaro má dobře našlápnuto. 

 

                                                                                  -h- 

 

                                                      

 

 

                    TRAMPSKÉ  JARO 
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   Za fotografie děkuji 

 

   SEFFOVI a  TYGŘICI 

 

 



         VÍTÁNÍ JARA PO TÁBORSKU 
 

   Letos táborské osady Černý bizon a 

Svobodná stezka vybraly pro trampské 

Vítání jara poslední březnovou sobotu, a 

to v oblíbené radětické hospůdce. Sešla 

se spousta kamarádů z různých koutů 

jihočeského teritoria a to bylo moc 

dobře, protože někteří z přítomných se 

v běhu času neviděli i několik roků. 

Takže bylo neustále co povídat a 

nezaháleli ani muzikanti, kterých se 

sešlo také vícero, a přestože byli 

z různých míst, dokázali se alespoň na 

většině známých písniček sladit a hrát společně. Oceňovali jsme také to, ž mezi starými 

trampy kmitali i mlaďoši, další generace z pořadatelských osad, kteří tak pochopitelně 

snižovali věkový průměr přítomných. A co víc – Bizoni slavnostně přijali do svých řad 

nového, mladého osadníka Petra a věřím, že budou následovat i další omlazení osady, 

která zde funguje více než šestapadesát let. 

   Ani tentokrát nezůstali táborští trampové nic dlužni své obvyklé pohostinnosti a tácky 

s výběrem masových i sladkých dobrot se tradičně ocitly na všech stolech. A kdo měl 

chuť, mohl si u výčepních objednat i báječný guláš, za dumpingové ceny, stejně jako 

pivo, alko i nealko pití. A obě osady si mohly připsat do své kroniky zase jedno povedené 

a milé kamarádské setkání… 

                                                                                      -h- 

 

 

       ŠUMAVSKÁ JARNÍ SLEZINA 
 

   Sobota před prvním dnem astronomického jara byla vybrána pro setkání 
zhruba dvou desítek kamarádů na Šumavě. Hostiteli, a třeba dodat, že skvělými, 
byli místní – Žak s Olinou, kteří celoročně žijí na šumavské samotě 
v neuvěřitelném, stylově vybaveném srubu z mohutných klád. 
Jako ve skutečném westernu. 
   O hudební doprovod se i tentokrát postarali neúnavní 
Stetsoni, i když v menším oslabení. Písničky, veselé i vážné 
vyprávění a dobrá nálada vydržely dlouho přes půlnoc a 
opomenout rozhodně nelze ani pestrou nabídku báječné krmě 
včetně jedinečného tatarku, který se na našem jídelníčku zase 
tak často nevyskytuje. Dokonce i to vrtkavé počasí se pro tuto 
příležitost umoudřilo, takže slezina neměla chybu. 



   Takovým mimořádným bonbonkem bylo promítání „trezorového filmečku“, 
jehož scénář byl postaven na záběrech ze zlaté horečky v našich podmínkách, ale 
komentářem Jima a Pavla Zajíce z Nezmarů, a to v duchu někdejších filmových 
týdeníků z doby tuhého socialismu. Nemusím snad ani  podtrhávat, jak báječně 
jsme se všichni bavili… 
   Co dodat? Snad jen to, že už dneska se těšíme třeba na letní slezinu v tomhle 
koutě Šumavy, která dokáže překvapovat v každou roční dobu, stejně jako její 
obyvatelé… 
                                                                  -h- 
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